
اشاره:
نشست خبری انجمن صنایع نساجی ایران با حضور 
رئیس ، نایب رئیس هیأت مدیره و دبیرکل این تشکل 
کارفرمایی  برگزار شد و طی آن خبرنگاران رسانه های 
و  مسائل  جریان  در  دیداری  و  نوشتاری  مختلف 
همچون  ارزشمند  و  اشتغال زا  صنعت  این  مشکلات 
مالیات بر ارزش افزوده، تهیه مواد اولیه، واردات انبوه 
از چین و ... قرار گرفتند. ضمن این که آمارهایی نیز 
که  شد  اعلام  نساجی  صنایع  واردات  و  صادرات  از 
براساس آن صادرات محصولات نساجی طی 6 ماه 
با  که  است  بوده  دلار  میلیون   301/6  ، امسال  اول 
احتساب فرش دستباف، رنگ و ماشین آلات به 450 
میلیون دلار می رسد. در همین مدت بالغ بر 675/8 
صورت  نیز  نساجی  محصولات  واردات  دلار  میلیون 
گرفته که این رقم با احتساب ماشین آلات و رنگ به 

بیش از یک میلیارد و 87 میلیون دلار می رسد.

*افزایش 49 درصدی پرداخت مالیات
هیئت مدیره  رییس   - مروج  محمد  مهندس  ابتدا 
خوشامدگویی  ضمن  ایران-  نساجی  صنایع  انجمن 
داشت:  عنوان  مختلف-  رسانه های  خبرنگاران  به 
کشورهایی مانند کره جنوبی، ویتنام و کامبوج برای رفع 
بحران اشتغال، به رشد و توسعه صنایع نساجی پرداختند 
زیرا این صنعت، بیشترین حجم اشتغال زایی با کمترین 
میزان سرمایه گذاری را در بردارد به طوری که ایجاد یک 
شغل در صنایع نساجی نیازمند 30 دلار است در حالی که 
این رقم در صنعتی مانند پتروشیمی، بیش از 900دلار 
می باشد. وی با بیان این مطلب که در صنایع نساجی 
مشغول  تولیدی  واحد  از 900  بیش  در  نفر  388هزار 
فعالیت هستند؛ گفت: طی سال های اخیر به دلیل پایین 
بازار و  آمدن قدرت خرید مردم، شاهد کوچک شدن 

کاهش حاشیه سود صنایع نساجی هستیم. 
مهندس مروج تصریح کرد: دریافت مالیات در سه ماه 
نخست سال جاری 49 افزایش یافته است اما زمانی که 

گزارشی از برگزاری نشست خبری انجمن صنایع نساجی ایران 
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اشاره می کنند  به وجود »رکود«  در صنایع  مسئولان 
شده  گرفته  بیشتری  مالیات  که  دارد  امکان  چگونه 
باشد آن هم در شرایطی که هیچ منبع جدید مالیاتی 
پیدا نشده و حتی سراغ گروه هایی که مالیات پرداخت 

نمی کنند هم نرفته اند!! 
این پیشکسوت نساجی، مشکل بزرگ تمام   به گفته 
کالاها،  خریداران  از  هیچ یک  که  است  این  صنایع 
 حاضر به پذیرش فاکتورهای ما نیستند و به ناچار سراغ 
شرکت های به اصطلاح »کدفروش« می رویم که البته 

این اقدام، مشکلات و دردسرهای خاص خود را دارد. 
منابع  از  مالیات  افزایش  که  کرد  امیدواری  ابراز  وی 
جدید مالیاتی صورت گیرد نه این که فشار بیشتری بر 
تولیدکنندگان و صنعتگرانی که سال های متمادی در 

فهرست مالیات دهندگان قرار دارند؛ وارد شود. 
مهندس مروج در بخش دیگر سخنان خود به واردات 
و  پرداخت  هند  از  پارچه  و  نخ  سرسام آور  و  بی رویه 
به  متعلق  اغلب  )که  ایرانی  بازرگانان  متأسفانه  گفت: 
شرکت های تعاونی متعلق به نهادهای نظامی هستند( 
می پردازند.  هند  از  بی کیفیت  پارچه  و  نخ  واردات  به 
اگرچه نیازمند واردات نخ و پارچه هستیم اما این واردات 
باید به پارچه های موردنیاز صنایع نساجی اختصاص پیدا 
کند نه پارچه هایی که موجب تعطیلی واحدهای نساجی 

کشور شوند!
در این نشست خبری، مهندس مروج به بیان آماری از 
واردات نخ و پارچه از هند پرداخت و گفت: طبق آمار 

بانک جهانی، از ابتدای سال جاری تاکنون 220 هزار تن 
پارچه و  50 هزار تن نخ از هند وارد کشور شده است. 
 از رقم مذکور،  80 هزار تن از طریق مناطق آزاد وارد 
کشور شده و از سرنوشت 90 هزار تن مابقی خبری در 
دست نیست! )که به معنای قاچاق می باشد.( متأسفانه 
این واردات انبوه، به کاهش تعداد شیفت کارخانه ها و یا 

توقف کامل واحدهای نساجی منتهی شده است. 

*خام فروشی و خیانت به تولید
مدیره  هیئت  رئیس  نایب  شیبانی-  علیمردان  دکتر 
انجمن صنایع نساجی ایران- در این نشست خبری 
بیان داشت: اهمیت صنعتی که علی رغم تمام موانع و 
مشکلات،  400 هزار نفر به صورت مستقیم در آن شاغل 
هستند و حجم صادرات خالص آن به حدود یک میلیارد 
دلار )در سال1392 ( می رسد، بر کسی پوشیده نیست. 

میلیون   20 با  پروژه ای  دیگر،  صنعت  در  افزود:  وی 
دلار سرمایه گذاری به ایجاد اشتغال برای 20هزار نفر 
منتهی می شود اما این رقم در صنایع نساجی به معنای 

راه اندازی 20 کارخانه تولیدی است. 
دکتر شیبانی نیز به موضوع مالیات پرداخت و تصریح 
صحیح  اجرای  به دنبال  کشور  نساجی  صنایع  کرد: 
مقررات مصوب مجلس شورای اسلامی و دولت است 
قانون،  این  اجرای  گاهی  که  کرده ایم  گناهی  چه  اما 

معضلاتی به وجود می آورد؟! 
مشکلات مربوط به تهیه مواد اولیه، مطلب دیگری بود 

که مورد اشاره دکتر شیبانی قرار گرفت و گفت: نیاز 
سالانه صنایع نساجی به پنبه بالغ بر 180 هزار تن پنبه 
است؛ در حالی که کل برداشت پنبه از مزارع کشور حدود 
60-50 هزار تن است ) بگذریم از این مطلب که مدتی 
پیش به دلیل بیان همین مطلب به دادگاه فراخوانده 
شدیم!( سوال ما این است که 120 هزار تن مابقی نیاز 

خود به پنبه را چگونه باید رفع کنیم؟ آیا راهی به جز 
واردات وجود دارد؟

وی خاطرنشان کرد: بد نیست که بدانید پیش از انقلاب 
، میزان تولید پنبه در کشور حدود 240 هزار تن بود و 
حتی به عنوان صادرکننده پنبه هم محسوب می شدیم 
اما در حال حاضر به تولید 60 هزار تن رسیده ایم و به 

واردکننده پنبه تبدیل شده ایم. 
نایب رئیس هیئت مدیره انجمن صنایع نساجی ایران  
مانند  محدود  کشور  چند  از  پنبه  واردات  اجازه  گفت: 

نساجی:  صنایع  انجمن  مدیره  هیئت  رئیس 
متأسفانه بازرگانان ایرانی )که اغلب متعلق به 
شرکت های تعاونی متعلق به نهادهای نظامی 
هستند( به واردات نخ و پارچه بی کیفیت از هند 
می پردازند. اگرچه  نیازمند واردات نخ و پارچه 
پارچه های  به  باید  واردات  این  اما  هستیم 
کند  پیدا  اختصاص  نساجی  صنایع  موردنیاز 
واحدهای  تعطیلی  موجب  که  پارچه هایی  نه 

نساجی کشور شوند!
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این  که  زمانی  و  داریم  را  تاجیکستان  و  ازبکستان 
اولیه  مواد  تأمین کننده  تنها  می شوند  متوجه  کشورها 
صنایع نساجی ایران هستند، بی کیفیت ترین پنبه موجود 
را در اختیار ما قرار می دهند. پس از مذاکرات متعدد و 
پیگیری های مداوم مبنی بر اجازه واردات از یک کشور 
دیگر، قرار شد که از هند )به دلیل بدهی نفتی( پنبه 

وارد شود. 
پنبه  واردات  آزادسازی  خواستار  سپس  شیبانی  دکتر 
مرغوب شد و خطاب به دولتمردان گفت: اجازه دهید 
تولیدات  که  کشوری  هر  از  را  مرغوب  پنبه  بتوانیم 
باکیفیتی دارد، وارد کنیم. متأسفانه هنوز از وجود آفتی 
به نام »کرم سرخ پنبه« صحبت می کنیم در حالی که 
امروزه، این آفت از فرهنگ لغات پنبه حذف شده است! 
مصنوعی  الیاف  تولید  به  وی  سخنان  دیگر  بخش 
اختصاص داشت. دکتر شیبانی ضمن تحسین همت و 
تلاش بی وقفه متخصصین ایرانی در زمینه تولید مواد 
اولیه پتروشیمی و کاهش اتکا به واردات ، اذعان داشت: 
آیا صحیح است که صادرات مواد اولیه پتروشیمی در 
شرایطی انجام شود که تولیدکنندگان داخلی نیاز مبرمی 
به آن دارند؟ طبق کدام قانون، وقتی کارخانه داخلی 
دست  متعددی  مشکلات  با  اولیه  مواد  تأمین  برای 
داده  مواد  همان  صادرات  اجازه  می کند،  نرم  پنجه  و 
می شود؟ آیا این اقدام نوعی خام فروشی و خیانت به 

تولید نیست؟ 
مورد  که  بود  دیگری  مطلب  ارزی،  ذخیره  صندوق 

اشاره دکتر شیبانی قرار گرفت. وی اعتقاد داشت: 10 
مرکزی  بانک  و  وزارت صنعت  از طریق  پیش،  سال 
به صنعتگران اعلام شد که اجازه واردات ماشین آلات 
صنعتی با ارز دولتی را دارند. ماشین آلات مورد نیاز وارد 
ناعادلانه  تحریم های  دلیل  به  اما  امروز  شدند  کشور 
ارز ) مسأله ای که  افزایش 4 برابری نرخ  بین المللی  و 
آن  ندارند(  ایجاد  در  نقشی  کوچک ترین  صنعتگران 
قادر نیست چهار برابر پولی را بدهد که 10 سال پیش 
بابت واردات ماشین آلات دریافت کرده است. در جلسات 
متعدد از دولتمردان درخواست کرده ایم که  تدبیری برای 

رفع این مشکل بیندیشند.

* نیازمند استراتژی توسعه صنعتی کلان هستیم
صنایع  انجمن  دبیرکل   - زاده  رئیس  محمدمهدی 
نساجی ایران- ابراز داشت: طبق بررسی های صورت 
گرفته، تمام صنایع کشور با یکسری مسائل و مشکلات 
ارزش  بر  مثال »مالیات  برای  عمومی مواجه هستند. 
افزوده« یکی از مسائل مشترک است که اغلب صنایع 

با آن مواجه هستند.
وی تصریح کرد: شأن نزول مالیات ارزش افزوده وقتی 
تا  آن  زنجیره  که  می کند  پیدا  تحقق  کامل  بصورت 
مصرف کننده امتداد پیدا کند. ولی به دلیل مشکلاتی 
که در این چند سال اخیر داشته ایم این زنجیره قطع 
شده است. مشکلاتی مانند این که تولیدات نساجی نسیه 
است و نقدی نیست و خریدار حاضر نیست به صورت 

رسمی در سیستم شفافی که وجود دارد خرید و فروش 
کند ولی سازمان مالیاتی می تواند به راحتی سراغ تولید 
کننده برود زیرا حساب و کتابش روشن است و دارای 

یک محل و مکان مشخصی است.
این مقام مسئول گفت: بسیاری از انبارهای تولید کنندگان 
مملو از کالاهای تولیدی است و این به دلیل واردات 
بی رویه است که کنترلی در آن نیست و در این میان 
تحریم بهانه ای شده است برای واردات نامرغوبی که به 
آن معترض هستیم. تولید کننده نساجی، کد خودش را 
پیدا کرده و ارزش افزوده 8 درصد را خود پرداخت کند و 

در اینجاست که زنجیره پاره شده است.
رئیس زاده افزود: در صنعت نساجی، طاقه فروشان پارچه 
اعتراض خود را مبنی بر پرداخت مالیات بر ارزش افزوده 
به سازمان مالیاتی ابراز می کنند، پس از مدتی در قالب 
صدور یک بخشنامه، این صنف از پرداخت مالیات فوق 
معاف می شوند! همان طور که به یاد دارید در سال های 
گذشته، این اتفاق در مورد صنف طلا نیز اتفاق افتاده بود 
و به طور کلی اصناف در مقابل مالیات بر ارزش افزوده 

مقاومت می کنند!
به گفته دبیرکل انجمن صنایع نساجی ایران، در بسیاری 
از کشورها، اصناف به صورت ادغام شده در یک نهاد 
در  می پردازند؛  فعالیت  به  بازرگانی(  اتاق های  )مانند 
نتیجه این تشکل به عنوان نماینده بخش خصوصی و 
بنگاه  های اقتصادی نقش موثری در تصمیم گیری های 

دولت ایفا می کند.
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عنوان  کشور  بانکی  سیستم  مشکلات  مورد  وی  در 
ارزی مواجه  با شوک  ناگاه  به  داشت: در سال 1391 
کشور  ملی  پول  ارزش  کاهش  موجب  که   شدیم 
شد و به دلیل تحریم ها بانک مرکزی، دولت قادر به 
تأمین ارز نبود و مجاری ارسال پول مسدود شد. اگرچه 
تولیدکنندگان و فعالان اقتصادی، راه هایی برای خروج 
حجم  در  نمی توانست  اما  کردند  پیدا  مشکل  این  از 
بالایی پاسخگوی نیاز های صنعت و اقتصاد کشور باشد 
به همین دلیل برای تأمین مابه التفاوت ارز در سیستم 
و   پول  شورای  و  آمدند  بانکی  مشتریان  سراغ  بانکی 
اعتبار در اول اسفند سال1391، پس از برگزاری جلسات 
متعدد، برای نحوه تسویه تعهدات ارزی کلیه واحدهای 
تولیدی و صنعتی تصمیماتی اتخاذ کرد که وارد کنندگان 
)بخشی تجار و بخشی هم خود تولید کنند گان( بودند. در 
سال 93 هنوز دستورات بانک مرکزی از جمله دستور 
ده پانزده که  16 اردیبهشت سال 1392 در دولت تدبیر و 

امید صادر شد، به طور کامل اجرا نشده است.
به گفته وی، شورای پول و اعتبار باید در مورد قیمت 
ارز به منظور بازپرداخت تسهیلات ارزی تصمیم گیری 
با  کند   و  بخش خصوصی نیز در این مورد جلساتی 

نمایندگان مجلس برگزار کرده است. 
توسعه  استراتژی  نیازمند  که  مطلب  این  بیان  با  وی 
قیمت  رشد  داشت:  اذعان  هستیم؛  کلان  صنعتی 
محصولات پتروشیمی برخلاف کاهش قیمت نفت در 
بازار جهان موجب شد تا اعضای انجمن در نشستی با 

قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت، خواهان تغییر 
افت قیمت  به  توجه  با  پتروشیمی  قیمت محصولات 
این  موافقت  مورد  که  درخواستی  شوند؛  نفت  جهانی 
کارگروه قرار گرفت و مقرر شد تا رشد قیمت محصولات 
پتروشیمی مورد نیاز صنعت نساجی متوقف و قیمت به 
حالت سابق بازگردانده شود و بر این اساس رشد قیمت 
در  تنها  پس  این  از  پتروشیمی  محصولات  این گونه 
صورت رقابتی بودن محصول، صورت خواهد گرفت. 
از سوی دیگر، درخواست دادیم تا قیمت محصولات 
پتروشیمی براساس فوب خلیج فارس منهای 5 درصد 
محاسبه شود؛ در صورتی که این روش اجرا شود، مشکل 
قیمت گذاری و نوسانات نرخ ارز نیز برطرف خواهد شد. 
رئیس زاده یادآور شد: از یک سو صنعت پتروشیمی برای 
افزایش حاشیه سود خود، قیمت محصولاتش را بالا 
می برد  و از سوی دیگر صنایع نساجی به عنوان مصرف 
کننده مواد پتروشیمی نسبت به این اقدام، اعتراض می 
کند در حالی که اگر استراتژی و سند راهبردی صنایع 
را در اختیار داشته باشیم و تمام زنجیره های بالادستی 
و پایین دستی درکنار هم دیده شوند؛ حجم مشکلات 

صنایع کاهش پیدا می کند. 
وی با بیان این مطلب که باید توزان و تعادل منطقی از 
شروع خط تولید تا محصول نهایی به وجود آید؛ تصریح 
کرد: صنعت نساجی در تقابل با صنعت پتروشیمی قرار 
ندارد اما انتظار داریم در این تعامل، هر کسی جایگاه 
به  صنعت  یک  سودآوری  نباید  باشد  داشته  را  خود 

زیان دهی صنعت دیگر منجر شود. 
دبیرکل صنایع نساجی به تبعات تحریم بر واردات مواد 
اولیه صنایع کشور پرداخت و گفت:  انحصار در واردات 
پنبه امکان چانه زنی از تولیدکنندگان را گرفته است که 
برای ایجاد امنیت باید مواد اولیه از چند منبع مختلف 
حال  در  نیز  مشکل  این  رفع  برای  شود.  کشور  وارد 
مذاکره با وزارت جهاد کشاورزی و وزارت صنعت، معدن 
و تجارت هستیم تا به این طریق بتوانیم پنبه مورد نیاز را 
از کشورهای مختلف وارد کنیم. ضمن این که براساس 
جلساتی که با مدیر کل دفتر صنایع نساجی و پوشاک 
مقرر  گرفته،  تجارت صورت  و  معدن  وزارت صنعت، 
شد تا جلساتی با سازمان قرنطینه برگزار شود تا به این 
طریق مشکل واردات پنبه برطرف شود که در صورت 
عدم حصول نتیجه با سازمان قرنطینه به ناچار باید به 
کشورهای صادرکننده پنبه کارشناس اعزام کنیم تا با 

تایید کارشناسان پنبه وارد کشور شود.
و  پرداخت  نیز  از هند  وارداتی  پنبه های  به  رئیس زاده 
گفت: دو محموله از هند وارد کشور شده، اما به دلیل 
اینکه این کشور محموله پنبه را به صورت کانتینری 

نکرده سازمان  استفاده  وکیوم  از روش  و  کرده  صادر 
قرنطینه نیز از ترخیص کالا به دلیل احتمال وجود »کرم 
سرخ« خودداری کرد؛ به همین دلیل ناچار به گندزدایی 
پنبه وارداتی شدیم که این امر علاوه بر زمانبر بودن، 

هزینه مازاد نیز به همراه داشت.
وی به لزوم استفاده صحیح از منابع مالی آزاد شده در 
سایر کشورهای اشاره کرد و گفت:  به تازگی قرار شده 
از محل مطالبات ایران، 22 میلیارد روپیه برای توسعه 
خطوط ریلی از هند خرید انجام شود، آیا نمی توان این 
مبلغ را بابت خرید ماشین آلات و ایجاد کارخانه تولید 

قیمت  رشد  نساجی:  انجمن صنایع  کل  دبیر 
کاهش  برخلاف  پتروشیمی  محصولات 
تا  شد  موجب  جهان  بازار  در  نفت  قیمت 
اعضای انجمن در نشستی با قائم مقام وزیر 
صنعت، معدن و تجارت، خواهان تغییر قیمت 
محصولات پتروشیمی با توجه به افت قیمت 

جهانی نفت شوند؛ 
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ریل هزینه کنیم؟ اولویت واردات از طریق منابع مالی 
آزاد شده باید به کالاهای سرمایه ای، ماشین آلات و مواد 
اولیه داده شود، نه به کالای مصرفی که پیشنهاد ما به 
تولیدکنندگان این است که کالاهای مورد نیاز خود را 
در بخش ماشین آلات و مواد اولیه از کشورهایی وارد 
کنند که ایران از آنها طلبکار است که در زمره آنها چین 
و هند قرار می گیرند که مبلغی از پول نفت ایران نزد 
آنها باقی مانده است؛ هم چنین باید توجه داشته باشیم 
که باید در مقابل پول نفت باید ماشین آلات، تکنولوژی 
و خطوط تولید را از این کشورها وارد کنیم نه اینکه 
کالاهای بی کیفیت این کشورها را به جای طلب ارزی 
دریافت کنیم! به اعتقاد وی،  در تراز وارداتی هرچه تراز 
کالاهای سرمایه ای بالاتر باشد یک مزیت محسوب 
مصرفی  کالاهای  درصد  هرچه  که  درحالی  می شود 
افزایش یابد به تضعیف توان تولید داخل منتهی خواهد 
شد. بارها به مسئولان اعلام کرده ام که اگر طلبکار هند 
و چین بمانیم به مراتب بهتر از این است که محصولات 

بی کیفیت وارد کنیم. 

صنایع  واردات  و  صادرات  تولید،  ارقام  و  *آمار 
نساجی

مهندس مروج در پاسخ به این سوال که وضعیت فعلی 
صنایع نساجی چگونه است؛ گفت: براساس آمارهای 
وزارت صنایع، 9هزار و 818 واحد صنعتی دارای پروانه 
بهره برداری در کشور وجود دارند که این واحدها با 50 
درصد ظرفیت خود فعال است، به طوری که نیمی از 
تولیدکنندگان یا تغییر شیفت داده اند یا با نیمی از ظرفیت 
خود درحال فعالیت هستند؛ به همین دلیل طی 3 سال 
گذشته حدود 100 هزار نفر از شاغلان صنعت نساجی 

کم شده است.
به گفته وی، بر اساس آمارهای بین المللی کشورهای 
در حال توسعه به ازای هر یک نفر جمعیت، 20 متر 
مصرف محصولات نساجی دارد و اگر همین عدد مبنا 
باشد با جمعیت 80 میلیونی یک میلیارد و 600 میلیون 
متر محصولات نساجی نیاز است و در بهترین حالت که 
همه واحدها فعال شوند نصف این مقدار تولید خواهد شد 
و هنوز نیاز است که نصف نیاز به محصولات نساجی را 
از خارج وارد کنیم و این یعنی جا برای سرمایه گذاری 

به حد وفور وجود دارد مانند نیاز کشور به چادر مشکی 
است که 60 میلیون متر در سال مصرف داریم که حدود 
صدمیلیون دلار واردات رسمی این کالا در کشور است 
جدای بسیاری از سفرهای زیارتی است که سوغات آن 
از هفت میلیون و  محصولات نساجی است. در واقع 
700 هزار نفر که وارد کشور شده اند طبق آمار، اگر فقط 
500 هزار نفر یک چمدان بیست کیلویی کالای نساجی 
وارد کرده اند به رقم 10میلیون کیلو محصولات نساجی 
خواهیم رسید بنابراین اگر دغدغه ایجاد اشتغال داریم؛ 
این صنعت می تواند گزینه خوبی برای سرمایه گذاری 

باشد.
رئیس هیئت مدیره انجمن صنایع نساجی ایران، یادآور 
شد: افزایش نرخ ارز ، دوران طلایی صنعت نساجی را 
به وجود آورد زیرا قاچاقچیان نمی توانستند کالای قاچاق 
بیاورند پس واحدهای صنعت نساجی فعال شد. برای 
مثال 80 واحد پتو بافی که تعطیل شده بود دوباره فعال 
شد ولی بعد از گران شدن ارز کالای داخلی گران شد و 

قاچاق توجیح پیدا کرد.
به گفته این پیشکسوت صنعتی، آمار دقیقی در ارتباط با 
میزان تولید محصولات نساجی وجود ندارد و  آمارهای 
و  است  تولیدی  واحدهای  به  مربوط  صنایع،  وزارت 
براساس »فروش«، این آمارها به دست آمده و نه تولید.
وی یادآور شد: عمده قاچاق پوشاک مرغوب به کشور 
از طریق ترکیه و پوشاک نامرغوب نیز عمدتاً از طریق 
چین صورت می گیرد و به تازگی هم واردات پوشاک از 

ویتنام شروع شده است.
این مطلب که سال گذشته،  با اعلام  مهندس مروج 
نیمه دوم سال1392، بدترین نیمه دو م سال را در تمام 
طول تاریخ صنعت نساجی تجربه کردیم؛ افزود: تصور 
می کردیم ایام عید، انبارهای مملو از کالا، خالی خواهند 
شد اما عملًا این اتفاق رخ نداد.دبیرکل انجمن صنایع 
نساجی در تکمیل سخنان مهندس مروج، بیان داشت: 
صادرات محصولات نساجی طی 6 ماه اول امسال ، 
احتساب فرش  با  بوده است که  میلیون دلار   301/6
دلار  میلیون   450 به  ماشین آلات  و  رنگ  دستباف، 
میلیون دلار  بر 675/8  بالغ  می رسد. در همین مدت 
واردات محصولات نساجی نیز صورت گرفته که این 
از یک  بیش  به  و رنگ  ماشین آلات  احتساب  با  رقم 

میلیارد و 87 میلیون دلار می رسد. 
وی اضافه کرد: میزان صادرات این صنعت طی 6 ماه 
اول امسال نسبت به مدت مشابه سال قبل 6 درصد 
و  فرش  احتساب  با  این صادرات  که  داشته   کاهش 
مقابل،  در  و  است  بوده  افزایشی  رنگ  و  ماشین آلات 
تجربه  را  درصدی  افزایش 8  نساجی  صنعت  واردات 
می کند و با احتساب صادرات ماشین آلات و رنگ شاهد 

رشد 43 درصدی هستیم.
این که  توجه  جالب  نکته  شد:  یادآور  مروج  مهندس 
از  بیشتر  اخیر  چندسال  طی  نساجی  صنایع  صادرات 

صنعت خودرو  بوده است. 
دکتر شیبانی هم عنوان داشت: صنایع نساجی به دو 
بخش تقسیم می شوند. نخست، بخش خصوصی که 
خوشبختانه جزو معدود صنایعی است که برای حفظ 
اشتغال، سودآوری و ارزش افزوده حتی در حد خاموش 
کردن یک چراغ اضافی هم دریغ نمی کند. بخش دوم 
هم درصد اندکی از صنایع نساجی را در برمی گیرند و 
»غیرخصوصی« هستند که موضوع صحبت ما نیستند.

وی ادامه داد: یکی از مزایای صنعت نساجی، فعالیت 
بخش خصوصی است که با تمام توان حرکت می کند 
شده  تمام  قیمت  اولیه،   مواد  قیمت  افزایش  با  اما 
حاضر  خارجی  خریدار  و  می  رود  بالا  نیز  محصولات 
نیست محصولات با قیمت گرانتر خریداری کند به این 

ترتیب صادرات کاهش پیدا می کند. 
دکتر شیبانی تصریح کرد: فراموش نکنیم که صادرات 
نیازمند فرهنگ سازی است و انجام آن، وظیفه اساسی 
دولتمردان و نهادهای مرتبط با تجارت خارجی می باشد. 
رئیس انجمن نساجی هم ضمن اشاره به این نکته که 
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84 واحد پتو بافی در کشور دارای پروانه بهره برداری 
هستند؛ افزود: مقدار زیادی پتو به عنوان بسته بندی در 
قاچاق موبایل و قطعات کامپیوتر به کشور وارد می شود 
و پس از فروش گوشی تلفن همراه و قطعات کامپیوتر، 
این پتوها تقریباً به صورت رایگان عرضه می شوند و 
تولیدکنندگان پتو در کشور باید با این واردات هم رقابت 
کنند که باعث شده تعدادی از واحدهای تولیدکننده پتو 
فعالیتشان متوقف شود؛  این در حالی است که به علت 
بودن  صرفه  به  مقرون  پتو  واردات  ارز،  نرخ  افزایش 
خود را از دست داد و برای مدتی واحدهای پتوبافی که 

متوقف شده بودند، فعالیت خود را از سر گرفته بودند. 
از رکود در  آیا خروج  وی، در پاسخ به این سؤال که 
صنعت نساجی ملموس است، گفت: خروج از رکود به 
آن مفهومی که ما در بنگاه های اقتصادی و مردم در 
کوچه و بازار احساس کنند، نبوده البته ممکن است در 
آمارهای بانک مرکزی اتفاق افتاده باشد و بگویند ما از 
رکود خارج شده ایم، ولی خروج از رکود چیزی نیست 
که مردم آن را حس کنند و ما چیزی با این عنوان در 

صنعت نساجی لمس نکرده ایم.
مهندس مروج  در مورد پرداخت یارانه به بخش تولید 
اعتقاد داشت: در تأمین یارانه مردم نیز مشکل وجود دارد 
و مسائل مختلفی در مورد یارانه تولید می شنویم، اما امید 

چندانی به این موضوع نداریم. 
ارزی  بدهی  پرداخت  موضوع  اینکه  به  اشاره  با  وی 
صنعتگران در شورای پول و اعتبار در حال بررسی است، 
اظهار کرد: پیشنهاد ما این است که صنایع مختلف با 
حاشیه های سود متفاوت، نرخ متفاوتی برای بازپرداخت 
اگر  رئیس زاده،  گفته  به  باشند.  داشته  ارزی  بدهی 

نرخ بازپرداخت پایین باشد، برای برخی صنایع، رانت 
آیین نامه ای  باید  دلیل  همین  به  و  می شود  محسوب 
تدوین شود و کارگروه های تخصصی، صنایع مختلف 

را طبقه بندی کنند.
مهندس مروج درمورد مابه التفاوت نرخ ارز هم توضیح 
داد و گفت: پنج هزار و 200 شرکت با مشکل پرداخت 
مابه التفاوت نرخ ارز مواجه هستند که تسهیلات برخی از 
آنها به سال های 80 مربوط می شود و هنوز هیچ قسطی 
پرداخت نکرده اند و حاضر نیستند مبلغی را نیز بپردازند، 
ولی برخی تولیدکنندگان در سال 1390تسهیلات ارزی 
گرفتند که 3 یا 4 قسط آن را پرداخت کرده اند و پس 
از آن با مشکل افزایش نرخ ارز روبرو شدند و در حال 

حاضر توان پرداخت آن را ندارند.
از  به کسی سود 77 درصدی یکی  اشاره  وی ضمن 
واحدهای پتروشیمی، گفت: در کنار این واحد، سود هیچ 
واحد نساجی به 10 یا 12 درصد نمی رسد در حالی که 
باید بدهی تسهیلات از محل سود بنگاه های تولیدی 
پرداخت شود. رئیس هیئت مدیره انجمن نساجی ایران،  
بانک ها را هلدینگ هایی دانست که سپرده های مردم را 
می گیرند و فقط به زیرمجموعه های خودشان تسهیلات 
می دهند؛ اما معتقدیم که شورای پول و اعتبار باید در 
تصمیم گیری  تسهیلات  بازپرداختی  ارز  قیمت  مورد 
کند و انجمن صنایع نساجی در این مورد جلساتی با 

نمایندگان مجلس برگزار کرده است.
ارائه شده در  آمار  ایران،  انجمن صنایع نساجی  دبیر  
گفت:  و  دانست  محرمانه  را  ارزی  معوقات  خصوص 
طبق گزارش های مقامات بانک مرکزی، عنوان می شود 
اساس  بر  که  است  دلار  میلیارد   13 تا   12 رقم  این 

به بخش  میلیارد دلار مربوط  تا 3  تنها 2  برآوردها،  
خصوصی می شود؛ ضمن این که معوقات ارزی مرتبط 
با بخش های دولتی، خصوصی، تعاونی یا شبهه دولتی 

هستند که به نظر می رسد باید آنها را تفکیک کرد.
به گفته وی، در حال حاضر شورای پول و اعتبار باید 
در  تولیدی  واحدهای  که  ارزی  قیمت  خصوص  در 
بحران های تحریم دریافت کرده اند، نظر نهایی را اعلام 
کنند زیرا قرار شده بازپرداخت وام های ارزی با نرخ روز 

محاسبه شوند.
مهندس مروج به تقدیر رئیس جمهور از رشد تولیدات 
صنعتی اشاره کرد و  گفت: رشد صنعت، متمرکز در 
صنعت خودروسازی است در حالی که صنعت خودرو 
به  نسبت   92 بهار  در  خود  تولید  میزان  کمترین  به 
سال های گذشته رسیده بود که همین امر سبب افزایش 
رشد بخش صنعت در بهار 93 نسبت به سال گذشته 
شد اگرچه سال 92 در صنعت نساجی شرایط بهتری 
را تجربه کردیم اما رشد اقتصادی اعلام شده از سوی 
دولت بیشتر ناشی از صنایع خودرو، فولاد و سیمان بوده 
است. وی اذعان داشت: بحث جدی بر سر این است 
که آیا 4/6 درصد رشد اقتصادی داشته ایم یا  این رقم 
حاصل یکسری بازی با آمار و اعداد است! زیرا در بهار 
92 اقتصاد کشور شرایط نامطلوبی داشت و در بهار 93 
وضعیت بهتر شده و به رشد 4/6 درصدی رسیده است. 

دکتر شیبانی در پایان این نشست خبری گفت: اطمینان 
داشته باشید در صورت رفع موانع تولید، آینده صنعت 
متخصصین  وجود  درخشان،  پیشینه  دلیل  به  نساجی 
 توانمند و دلسوز و ماشین آلات مدرن و به روز پیشرفت 

خواهد کرد و موجب افتخار همگان خواهد شد. 

41   شماره 146    آذر 93


